

Economic Coercion in Contract Law

الإكراه الاقتصادي في قانون العقد

تعريف الإكراه الاقتصادي

يهدده هو أو أحد أقاربه في النفس أو الجسم أو الشرف أو المال".

وقد تولى الفقه مهمة تعريف الإكراه على العموم والإكراه الاقتصادي خاصة فعرّفه بعضهم على أنه "الاستغلال المفرط أو التهديد المسلط على المصالح للشخص بغية الحصول منه على رضا ما كان ليعطيه لو لم يكن تحت طائلة هذا الضغط" اللومي عبد الرؤوف 2015 ، صفحة (94)

كما تم تعريفه بأنه ممارسة الضغط على أحد الأطراف لإبرام العقد حيث ينتزع رضاه عنوة من خلال الاستفادة من ظروفه السيئة ولو لم يساهم في إيجادها عسالي عرارة 2014-2015 صفحة (62)

كما عرفه البعض على أنه ضغط تتأثر به إرادة الشخص فيندفع إلى التعاقد" (عبد الرزاق السنهوري 2010 صفحة (288)

في حين عرفه آخرون بالقول بأنه ضغط تتأثر به إرادة الشخص فيولد في نفسه رهبة تدفعه إلى التعاقد أو هو تهديد غير مشروع بإيقاع أذى بالتعاقد أو بغيره ، يولد رهبة في نفس المتعاقد تحمله على التعاقد محسن عبد الحميد البيه 2017 صفحة (339)

في قانون المنافسة

إن التبعية الاقتصادية في نطاق العلاقات الاقتصادية بين المهنيين تتميز بان كل طرف يخضع على التوالي لقيود التعاقد الآخر. فقانون المنافسة لا يفرض جزاء

Definition of Economic Coercion

threatens him or one of his relatives in life, body, honor, or property".

Jurisprudence has undertaken the task of defining coercion in general and economic coercion in particular. Some have defined it as "excessive exploitation or threat directed at a person's interests in order to obtain consent that he would not have given if he had not been under the threat of this pressure" (Al-Loumi Abdul Raouf 2015, page 94)

It has also been defined as exerting pressure on one of the parties to conclude a contract where consent is extracted by force through taking advantage of their poor circumstances even if one did not contribute to creating them (Asali Arara 2014-2015 page 62)

Some have also defined it as pressure that affects a person's will, driving them to contract" (Abdul Razzaq Al-Sanhouri 2010 page 288)

While others have defined it by saying it is pressure that affects a person's will, generating fear that drives them to contract, or it is an unlawful threat to inflict harm on the contracting party or others, generating fear in the contracting party that compels them to contract

على التبعية الاقتصادية ذاتها و إنما على إساءة استخدام هذه التبعية و كذلك ان قانون المنافسة قد كرس فكرة التبعية الاقتصادية لحرص بعض الممارسات التقييدية (عفاف جواد 2017-2018، صفحة 11)

التعسف في قانون المنافسة هو إساءة استغلال العون الاقتصادي للعلاقة الاقتصادية بين الطرفين، إلا انه لا نجد أي قانون من قوانين المنافسة قد تعرضت إلى تعريف التعسف بل اكتفت مختلفها بذكر أمثلة وصور عنها.

في قانون التجارة الإلكترونية

يقصد بالمستهلك الإلكتروني من خلال نص المادة السادسة 06 من القانون رقم 05-18 المؤرخ في 10 ماي 2018 المتعلق بالتجارة الإلكترونية في الجزائر بأنه كل شخص طبيعي او معنوي يقتني بعبء أو بصفة مجانية سلعة أو خدمة عن طريق الاتصالات الإلكترونية من المورد الإلكتروني بغرض الاستخدام النهائي".

أما الإكراه الاقتصادي الإلكتروني فيقصد به استغلال المهني الإلكتروني للضعف الاقتصادي والمعرفي للمستهلك الإلكتروني من خلال إجباره معنويا على إبرام عقد يتضمن شروط تعسفية.

شروط تطبيق نظرية الإكراه الاقتصادي

تحديد الشروط الواجب توفرها في تطبيق عيب الإكراه الاقتصادي ستكون مستوحاة من القانون المدني الفرنسي لاسيما المادة 1143 والمتمثلة في تواجد المتعاقد في حالة تبعية وإساءة استغلال حالة التبعية للحصول على ميزة مفرطة.

تواجد المتعاقد في حالة تبعية

(Mohsen Abdul Hamid Al-Bayh 2017 page 339)

In Competition Law

Economic dependency in the scope of economic relations between professionals is characterized by each party being successively subject to the constraints of the other contracting party. Competition law does not impose penalties on economic dependency itself, but rather on the abuse of this dependency. Competition law has also established the idea of economic dependency to limit certain restrictive practices (Afaf Jawad 2017-2018, page 11)

Abuse in competition law is the misuse of economic assistance in the economic relationship between the two parties. However, we do not find any competition law that has addressed the definition of abuse, but rather they have been content to mention examples and forms of it.

In Electronic Commerce Law

The electronic consumer is defined through Article 6 of Law No. 05-18 dated May 10, 2018 relating to electronic commerce in Algeria as any natural or legal person who acquires for consideration or free of charge a good or service through electronic communications from an electronic supplier for the purpose of final use".

إن مرسوم رقم 131-2016 الصادر في 10 شباط 2016 بشأن إصلاح قانون العقود و النظرية العامة للالتزامات قد كرس فكرة الإكراه الاقتصادي أو بدقة أكثر التعسف في حالة التبعية كعيب من عيوب الرضا في ظل ظروف معينة.

إساءة استغلال حالة التبعية

لا يكفي لقيام الإكراه الاقتصادي أن يكون الشخص في حالة التبعية ، بل يجب ان يكون الطرف الأقوى قد أساء استخدام هذه الحالة التي يتواجد فيها هذا الشخص للحصول على ميزة مفرطة.

خاتمة وتوصيات

إن اعتراف المشرع الفرنسي بنظرية الإكراه الاقتصادي سمح بإضافة آلية لحماية المتعاقد الضعيف، وتحقيق التوازن العقدي ، كما سمح هذا الإصلاح بتدخل القاضي في العقد.

ضرورة تدخل المشرع الجزائري لإعادة النظر في نظرية الإكراه من خلال الاخذ بمفهوم موسع للإكراه المعيب للإرادة بما يسمح بشمول الاستغلال التعسفي لحالة التبعية التي يوجد فيها احد المتعاقدين.

Electronic economic coercion refers to the electronic professional's exploitation of the economic and cognitive weakness of the electronic consumer by morally forcing them to conclude a contract that includes abusive terms.

Conditions for Applying Economic Coercion Theory

Determining the conditions that must be met in applying the defect of economic coercion will be inspired by French civil law, particularly Article 1143, which consists of the contracting party being in a state of dependency and the abuse of the state of dependency to obtain an excessive advantage.

Contracting Party in a State of Dependency

Decree No. 131-2016 issued on February 10, 2016 regarding the reform of contract law and the general theory of obligations has established the idea of economic coercion or, more precisely, abuse in a state of dependency as a defect of consent under certain circumstances.

Abuse of State of Dependency

It is not sufficient for economic coercion to exist that a person be in a state of dependency, but the stronger party must have abused this state in which this person finds himself to obtain an excessive advantage.

Conclusion and Recommendations

The French legislator's recognition of the theory of economic coercion allowed the addition of a mechanism to protect the weak contracting party and achieve contractual balance. This reform also allowed judicial intervention in contracts.

The necessity for the Algerian legislator to intervene to reconsider the theory of coercion by adopting an expanded concept of coercion that vitiates consent, allowing the inclusion of abusive exploitation of the state of dependency in which one of the contracting parties finds themselves.